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Investiční projekty obce Čkyně na rok 2025  
Obec Čkyně se letos chystá na ambiciózní investiční rok, který bude mít zásadní 
vliv na infrastrukturu a životní prostředí v obci. Díky schválenému rozpočtu  
na rok 2025 se obec zaměří na následující klíčové projekty: 
 
Investiční akce s dotací: 
1.   Nákup cisternové automobilové stříkačky 
      n    Jedná se o důležitý krok pro zajištění bezpečnosti a efektivity při hašení  
             požárů v obci. Investice do moderního vybavení pomůže hasičům rychle a účinně 
             reagovat na místní požární ohniska včetně výjezdů mimo katastr obce. Termín 
             dodání nové cisterny pro zásahovou jednotku sboru dobrovolných hasičů je konec 
             roku 2025. Dotace jsou získány z MV GŘHZS a z Jihočeského kraje. 
 
      Cisternová automobilová stříkačka     pořízení                               11.200.000 Kč       
                                                                          dotace Jihočeský kraj          1.500.000 Kč      
                                                                          dotace MV GŘHZS             4.000.000 Kč        
                                                                          z rozpočtu obce                    5.700.000 Kč 
      STAV: Kupní smlouva podepsána, probíhá plnění 
  
2.   Umístění fotovoltaiky 
      n    Instalace fotovoltaických panelů bude klíčovým krokem směrem k udržitelnější 
             energetické politice obce. Tento projekt nejenže sníží náklady na energie, ale také 
             sníží uhlíkovou stopu obce Čkyně. Panely budou umístěny na střeše autobusového 
             nádraží, střeše školy a v objektu ČOV. Hlavním spotřebitelem elektrické energie 
             včetně přebytků z ostatních míst fotovoltaiky je pro obec Čkyně právě nová  
             čistírna odpadních vod. Termín instalace všech FVE je podzim 2026. Dotace  
             byla získána z MŽP.  
 
      Fotovoltaika (ČOV, AN, ZŠ)                 instalace                                 5.681.165 Kč 
                                                                          dotace MŽP                          4.248.115 Kč
                                                                          z rozpočtu obce                    1.433.050 Kč 
      STAV: Vypsáno výběrové řízení → výsledek do 30. 4. 2025 
  
3.   Místní energetická koncepce 
      n    Vypracování místní energetické koncepce bude klíčové pro dlouhodobé  
             plánování energetických potřeb obce a snižování její závislosti na fosilních  
             palivech. Dojde k revizi a analýze veškerých odběrných míst, se kterými hospodaří 
             obec Čkyně. Cílem koncepce je smysluplná úspora nákladů na energie v poměru 
             s realizací jednotlivých opatření. 
 
      Místní energetická koncepce                práce                                          420.000 Kč
                                                                          dotace                                        399.000 Kč
                                                                          z rozpočtu obce                         21.000 Kč 
      STAV: Probíhá zpracování koncepce 
 
 
Plánované projekty s žádostí o dotaci: 
1.   Výstavba zázemí sportovního areálu Čkyně 
      n    Modernizace zázemí fotbalového hřiště je dalším důležitým investičním  
             projektem. Nové instalace zlepší komfort hráčů a diváků a přispějí k rozvoji  

Z obecního úřadu

AKTUALITY ze života Čkyně

Slovo starostky    
Vážení spoluobčané, 
 
      zima se s námi letos rozloučila  
v mírném duchu, bez větších komp-
likací. My jsme toto období využili  
k úklidu obce a prořezání zarostlých 
koutů naší obce a osad. Máme stále 
co dohánět a nadále se úklidu bu-
deme věnovat, aby naše okolí bylo co 
nejpříjemnější. Čekají nás také jarní 
práce, úprava veřejných prostranství 
a další projekty, které přispějí ke  
zlepšení našeho prostředí. 
 
      Příroda se pomalu probouzí, dny 
se prodlužují a slunce nabírá na síle. 
Jaro přináší nejen svěží vzduch a první 
květy, ale i novou energii do našich 
životů. S příchodem teplejších dnů se 
těšíme na chvíle strávené venku, na 
procházky, setkávání s přáteli i ko-
munitní akce, které nás opět spojí.  
 
      Jaro je časem nových začátků, 
plánů a inspirace a já věřím, že nás 
čeká období plné optimismu a po-
hody. Přeji vám všem krásné jarní 
dny, hodně zdraví a spokojenosti. 
Užijme si toto krásné období s radostí 
a elánem! 
 
      S úctou a přáním všeho dobrého, 

Stanislava Tůmová 
starostka obce Čkyně 
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sportovního života v obci. Současné kabiny již dosluhují a zázemí sportovního areálu neodpovídá žádným bezpečnostním  
předpisům. 
 
      Výstavba zázemí sportovního areálu Čkyně              rozpočet projektu                                                             18.250.000 Kč  
                                                                                                   dotace Národní sportovní agentura                                 1.500.000 Kč      
                                                                                                   dotace Jihočeský kraj (předpoklad)                                 7.000.000 Kč  
                                                                                                   z rozpočtu obce                                                                10.250.000 Kč         

Dotace z Národní sportovní agentury ve výši 1.500.000 Kč je podepsána s podmínkou realizace do 31. 12. 2025. Žádosti  
o dotaci Jihočeského kraje z Krajského investičního fondu budou vyhodnoceny začátkem měsíce dubna 2025. Bez výše  
uvedených dotací nebude akce realizována.  
STAV: Hodnocení žádostí o dotaci → do konce dubna 2025 

  
Investiční akce a opravy bez využití dotace: 
      Pro rok 2025 jsou plánovány další akce a opravy, které nejsou podpořeny dotacemi. Mezi ně patří:  
       
 
 
 
 
 
 
 
 
       Tyto projekty jsou klíčové pro zlepšení infrastruktury a životních podmínek pro obyvatele. Obec Čkyně se těší na realizaci těchto 
projektů v roce 2025 a věří, že přinesou významné benefity pro její občany a prostředí. 

Stavební technik 
 

 
inzerce

n    Chodník od ZŠ k firmě Aptar → realizace od 1. 4. 2025; 
n    Oprava střechy ZŠ → návaznost na umístění  
      fotovoltaických panelů; 
n    Impregnace krovu kostela; 
n    Vchodové dveře a chodník u čp. 151 Čkyně; 

n    Oprava kiosku Onšovice (elektroinstalace, nátěry, okapy); 
n    Rekonstrukce oplocení požární nádrže ve Spůli; 
n    Zpevnění komunikací v Horosedlech; 
n    Oprava obecní pumpy v Předenicích; 
n    Vyčištění vodoteče a odstranění křovin v Dolanech. 
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AKTUALITY ze života Čkyně

      Pojem odpadové hospodářství upra-
vuje zákon o odpadech. Podle něj se odpa-
dovým hospodářstvím rozumí činnost 
zaměřená na předcházení vzniku odpadu, 
na nakládání s odpadem, na následnou 
péči o místo, kde je odpad trvale uložen, 
zprostředkování nakládání s odpady a kont-
rola těchto činností.  
      Odpadové hospodářství je založeno na 
hierarchii, v níž je prioritou předcházení 
vzniku odpadu. Nelze-li vzniku odpadu 
předejít, v pořadí následují příprava od-
padu k opětovnému použití, recyklace, jiné 
využití, včetně energetického využití od-

padu, a není-li možné ani to, následuje jeho 
odstranění, popř. skládkování. 
      Hlavním problémem nakládání s komu-
nálními odpady v ČR je vysoká produkce 
směsného odpadu. Skládkování odpadů 
bude do budoucna v Evropě omezeno.  
V souladu s hierarchií nakládání s odpady 
je nutno lépe nakládat se surovinami v po-
pelnici. Rozvíjející se koncepce oběhového 
hospodářství požaduje, abychom v roce 
2025 materiálově využívali 55 % komunál-
ních odpadů, v roce 2030 jich využili 60 % 
a v roce 2035 dokonce 70 %. Současně 
bude povoleno v roce 2035 skládkovat 

pouze 10 % komunálních odpadů (zákaz 
skládkování komunálních odpadů byl  
posunut z roku 2024 na rok 2030). Po tomto 
roce bude prioritou energetické využití  
odpadů.  
      Jako motivaci k dosažení výše uvede-
ných cílů zavedla ČR ve své vyhlášce třídicí 
slevu. Třídicí sleva se vztahuje na určené 
množství komunálního odpadu na jed-
noho obyvatele pro daný kalendářní rok. 
Do této výše množství odpadu je účtován 
poplatek 500 Kč za ukládání jedné tuny ko-
munálního odpadu. Nad limitní množství 
je poplatek pro tento rok ve výši 1.500 Kč.

Třídicí sleva skládkovného komunálního odpadu pro obec Čkyně  
     Kalendářní rok                                                                                                                    2024           2025          2026          2027           2028 
     Hranice množství odpadu na jednoho obyvatele pro využití třídicí slevy       0,17 t         0,16 t         0,15 t         0,14 t         0,13 t 
     Přepočet hranice slevy pro celou obec Čkyni                                                            267 t          250 t          234 t          219 t           203 t 
 
     Obec Čkyně překročila v roce 2024 tuto hranici v měsíci červnu, což výrazně zvyšuje náklady na odpadové hospodářství. Dalším 
důvodem navýšení nákladů je také zvýšení ceny za svozový den firmou na odpadové hospodářství. 
 
 
 
 
 
 
 
 

Produkce odpadu za celou obec Čkyni   
                                                                                                  Rok 2022                                    Rok 2023                                    Rok 2024 
     Směsný komunální odpad                                                406                                              423                                              399 
     Papír                                                                                         41                                                44                                                41 
     Plast                                                                                          32                                                34                                                32 
     Sklo čiré a směsné                                                                 25                                                24                                                20 
     Objemný odpad                                                                   138                                              112                                              111 
     CELKEM                                                                                642                                               637                                               603 

 
Zastupitelstvo obce se snaží nastavit poplatky za odpady tak, aby co nejméně zatěžovaly občany naší obce a přilehlých osad. 

Velké poděkování patří všem, kteří odpad třídí. Bez Vaší každodenní součinnosti by poplatky za odpady byly  
v naší obci a osadách mnohem vyšší. 

 
Sběr železného šrotu tradičně organizuje SDH Čkyně dne 26. 4. 2025 od 8:00 hodin ve Čkyni, Předenicích a Záhoříčku.   
Svoz nebezpečného odpadu se bude konat ve dnech 3. 5. až 4. 5. 2025 u vlakového nádraží. V tomto prostoru je odpad předtříděn 
      do jednotlivých kontejnerů a odvezen firmou Rumpold.  
Sběrný dvůr Vimperk pro občany Čkyně: Nadále platí možnost využití služeb Sběrného dvora ve  
      Vimperku, kde je možné na základě doložení trvalého pobytu ve Čkyni prostřednictvím občanského  
      průkazu odevzdat jakýkoliv odpad do množství 100 kg na jednoho občana zdarma.   
                 Bližší informace včetně otevírací doby jsou k nalezení na webových stránkách naší obce: 
               https://www.ckyne.cz/obec/odpadove-hospodarstvi/sberny-dvur-ve-vimperku-ul-sklarska/ 

Odpadové hospodářství  
 

Kalendářní 
rok 

2022 
2023 
2024 

Náklady  
na odpad. hospodářství 

2 308 515 Kč 
2 689 754 Kč 
2 884 756 Kč 

Příjem  
za odpad. hospodářství 

1 128 837 Kč 
1 312 118 Kč 
1 296 907 Kč 

 

Vratka za třídění  
od firmy EKOKOM 

 332 874 Kč 
420 113 Kč 
512 291 Kč 

 
 

Doplatek z rozpočtu obce  
na odpad. hospodářství   

846 804 Kč 
957 523 Kč 

1 075 558 Kč 

4 
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Stalo se

Ve dnech 1. až 14. ledna 2025 proběhla na Prachaticku a Vimpersku tradiční Tříkrálová sbírka, která letos slavila  
své 25. výročí. Tato významná charitativní akce přinesla nejen radost a požehnání do mnoha domácností, ale umožnila  
také získat prostředky na podporu potřebných v našem regionu. 
 
      Celkový výtěžek sbírky byl 937 659 Kč, z toho příspěvky do kasiček činily 
909 578 Kč, online koleda 20 750 Kč a bezhotovostní dary byly ve výši 7 331 Kč. 
Díky štědrosti dárců se podařilo vybrat částku, která překonala nejen loňský  
výsledek, ale byla historicky nejvyšší za celé období konání Tříkrálové sbírky  
v našem regionu. 
      V rámci oslav 25. výročí sbírky se 6. ledna 2025 uskutečnil historicky první 
Tříkrálový průvod na Velkém náměstí v Prachaticích. Průvod zahájil oslavy  
a přinesl do města slavnostní atmosféru.   
Vybrané prostředky budou použity na podporu následujících projektů: 
n    Charitní dům sv. Dominika Savia pro matky s dětmi: Obnova vybavení  
      a podpora provozu azylového domu pro maminky s dětmi v nouzi. 
n    Dům klidného stáří Pravětín: Nákup nových rehabilitačních pomůcek  
      a obnova zařízení pro seniory vyžadující celodenní péči. 
n    Dům sv. Petra pro muže: Dofinancování nezbytných provozních nákladů 
      azylového domu pro muže bez domova.  

Děkujeme všem koledníkům, dobrovolníkům a především dárcům za jejich podporu a pomoc. Vaše štědrost a ochota pomáhat 
 přispívají k lepšímu životu mnoha lidí v našem okolí. Přejeme všem pevné zdraví a mnoho radostných chvil v tomto roce. 

  
Petr Malík, MBA, PR | fundraiser Charita-Prachatice Vimperk 

Tříkrálová sbírka 2025 

Biologický odpad: Kromě možnosti složení biologického odpadu v prostoru na Rovince nabízí obec  
      Čkyně pro své obyvatele kompostéry a štěpkovače do osobního užívání jako výpůjčku po dobu 5 let  
      s následným převodem do osobního vlastnictví. V současné době jsou stále k dispozici poslední kusy  
      kompostérů. Štěpkovače budou dodány začátkem dubna. Zde také budemožné uzavřít smlouvu  
      o výpůjčce na dobu 5 let s následným převodem do osobního vlastnictví.   

Bližší informace jsou k nalezení na webových stránkách naší obce:  
https://www.ckyne.cz/kompostery-a-stepkovace/projekt/

Výzva obecního úřadu – úhrady poplatků  
Obecní úřad Čkyně upozorňuje občany,   

že místní poplatek za obecní systém odpadového hospodářství má být uhrazen do 30. 6. 2025. V případě prodlení mohou být 
poplatky dle vyhlášky navýšeny platebním výměrem až na trojnásobek. Poplatek za odvoz komunálního odpadu je stanoven 
vyhláškou č. 1/2025 ve výši 900 Kč za osobu a ve výši 700 Kč za osobu starší 70 let.   
Poplatek ze psů je beze změny: za 1. psa je 200 Kč, za 2. dalšího pak 300 Kč. 
 
              Žádáme občany, kteří poplatky ještě neuhradili, aby tak učinili. Je možno využít jednu z následujících variant: 
              n    pokladna obecního úřadu do 30. 6. 2025;  
              n    zaplacení poplatku pomocí aplikace Poplatky na našich webových stránkách (platební brána GoPay); 
              n    bezhotovostně na číslo účtu obce 620 744 / 0600, variabilní symbol: rodné číslo poplatníka, do zprávy napsat jméno.   

V případě nejasností nás kontaktujte na tel: 388 423 170 nebo na e-mailu. info@ouckyne.cz. 
Úhrada poplatků je povinná a řídí se daňovým řádem č. 280/2009 Sb. 
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AKTUALITY ze života Čkyně

Masopust ve Čkyni

Foto: Vladislav Hošek a Bedřich Kubálek
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Foto: Filip Děd

Divadelní představení Čert a Káča
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AKTUALITY ze života Čkyně

Z našich mateřských školek

      „Račte dál, dnes tu máme karneval.“ Ve 
středu 19. února se celá naše MŠ proměnila 
v krásnou pohádku. Ve třídách si místo dětí 
hráli princezny, rytíři, berušky, víly, vodníci, 
Spidermani a mnoho dalších krásných po-
hádkových postaviček. Proměnily se i paní 

učitelky – mouchy, Karkulka, námořník  
a indián.  
      Po svačině jsme se všichni sešli v herně 
a začalo to pravé karnevalové veselí. Nejdříve 
se v promenádě představily všechny masky, 
společně si zatančily. Následovaly různé  

soutěže a hry s kamarády ze všech tříd.  
Pokračovali jsme tancem a zpěvem.  
      Celý karneval jsme si parádně užili.  
Děkujeme všem maminkám, které dětem 
připravily nádherné masky. 

Miroslava Kohoutová, MŠ Čkyně 

Karneval v čkyňské mateřské škole 

      Jedním z témat, o kterém si s dětmi  
v zimních měsících povídáme, jsou zvířátka 
v lese. Poznáváme zvířátka z naší přírody  
a bavíme se o tom, jak jim můžeme v období 
zimy pomoci.  
      S dětmi vyrážíme ke krmelci s náručemi 
dobrot pro zvířátka, sypeme ptáčkům zobání 
do krmítek na zahradě naší školky. Děti  

z první třídy vyrobily pro ptáčky krásné jedlé 
ozdoby na strom z jablek a zrníček. Snažíme 
se v dětech prohlubovat vztah k přírodě  
a jejich blízkému okolí. Na procházkách  
pozorujeme krajinu a přírodu měnící se 
vzhledem k období a počasí.  
      V únoru děti čekal projektový den na 
téma „Život v lese“. Do naší MŠ přijeli dva 

myslivci z MS Lažiště. Děti se dozvěděly 
spoustu zajímavostí nejen z myslivecké  
činnosti, ale i z přírody. Naslouchali jsme  
vyprávění, zapojovali se do diskuze a přede-
vším si prohlédli velké množství loveckých 
potřeb a trofejí. Děti si vše mohly prohléd-
nout, osahat a mnohé také vyzkoušet.  

Radka Vozobulová, MŠ Čkyně 

Staráme se o zvířátka
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      S příchodem nového roku se naše  
miniškolička rozrostla o tři nové děti, z nichž 
nejmladšímu je teprve 1,5 roku. Dvě z nich,  
z důvodu velké nemocnosti, zatím nenastou-
pily. Doufáme, že s příchodem tepla a jara se 
za námi již brzy přijdou podívat. Nemocnost 
u nás ve školičce byla během ledna i února 
značná. S jedním chlapečkem jsme se  
v polovině ledna rozloučili, protože oslavil 
už své čtvrté narozeniny, tak začal docházet 
do místní mateřské školy. U nás se vyměnil 
se svým malým bráškou, kterého jsme mezi 
sebou moc rádi přivítali. 
      Od počátku února jsme se s dětmi již  
pomalu připravovali na masopust a karneval 
v naší školičce. Děti jsme seznamovali s tra-
dicemi, od toho se také odvíjelo naše tvoření, 
při kterém jsme z různých materiálů vyráběli 
jelítka, jitrnice, šunku a dokonce i tlačenku. 
Nechyběly samozřejmě ani koblihy, které 
jsme si doopravdy upekli. Děti byly nadšené, 
když mohly být nápomocné při zadělávání 
těsta a tvarování koblížků. Odměnou jim 
pak byla sladká dobrůtka. 
      Jak je již výše psáno, nemocnost byla 
opravdu velká, tak jsme museli náš pláno-
vaný karneval o týden odložit, ale ani tak 

jsme se nesešli v plném počtu. I tak se  
vydařil, děti přišly v krásných maskách, 
všichni jsme si náramně užili dopoledne 
plné her, soutěží a písniček. Děti měly 
spoustu dobrot, které jim přinesli rodiče,  
za což jim chceme velmi poděkovat. Naši  
nemocní kamarádi se mohli alespoň podívat 
na fotky, které jsme zveřejnili na našich FB 
stránkách. 
      Březen je měsícem knihy, proto se jako 
každý rok, vypravíme do místní knihovny, 
kde se nám pokaždé ochotná paní knihov-
nice věnuje a ukazuje krásné obrázkové 
knihy.  
      V dubnu, měsíci bezpečnosti, s dětmi 
navštívíme místní hasiče, což je oblíbené 
hlavně mezi chlapci. Hasiči jim ukazují  
hasičská auta a vybavení. 
        Začíná se probouzet příroda a my už ne-
trpělivě čekáme na krásné počasí a sluníčko, 
budeme podnikat delší procházky a pozoro-
vat, jak se proměňuje jarní příroda. Už jsme 
byli též obhlédnout naše krásné dětské 
hřiště, na které se moc těšíme, až si tam  
budeme chodit hrát. 
      Závěrem bychom chtěli oslovit poten- 
cionální zájemce o naši školičku, kteří by 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
  
k nám chtěli umístit své dítko od příštího 
školního roku od září. Je možné se k nám již 
přijít nezávazně podívat a svou ratolest před-
běžně zapsat. Budeme opět přibírat dětičky 
již od 1,5 roku. 
      Najdete nás ve Čkyni nad prodejnou 
COOP. Těšíme se na vás. 

Šárka Žlábková, Miniškolička Brouček

 Příchod jara v Miniškoličce Brouček

Dětský maškarní bál

Foto: Pavel Turek
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Oblast primární prevence a výchovného poradenství na škole

Ze školních lavic

      Všichni víme, že školní třída není jen 
ona učebna, kde visí na přední stěně tabule, 
dnes interaktivní, jsou tam lavice a nástěnky. 
Třídu spíše chápeme jako skupinu lidí – 
žáků i učitelů, kteří spolu tráví mnohá do-
poledne, zažívají spolu chvíle radostné  
i vážné. Tématu atmosféry – klimatu – ve 
třídě se na naší škole věnujeme. Základy  
se budují na prvním stupni. O citlivých 
dětských tématech si mohou popovídat  
v cyklech třídnických hodin s psychologem 
– metodikem primární prevence, odborní-
kem, kterého si zveme do školy z pedago-
gické poradny. Jejich dětské popovídání  
a svěřování je v jiné rovině než povídání  
s rodiči či učiteli. A právě proto jsou tato 
setkání důležitá. Možná i proto, že řada 
dětí se jistě pohybuje ve virtuálním světě, 
ten reálný je jiný, konkrétnější a složitější. 
      V průběhu druhého pololetí absolvují 
program všechny třídy na prvním stupni, 
ať už pod taktovkou neziskovky Portus 
Prachatice, nebo s psychologem Ivanem 
Novotným z pedagogicko-psychologické 
poradny. 
      Konec prvního pololetí a únor byl ve 
znamení probíhající chřipkové epidemie. 
Nemocnost byla vysoká, dohánění látky ve 

škole náročné. Nicméně funguje doučování 
a konzultační hodiny – obojího mohou 
žáci využít.  
      V únoru posílali vycházející žáci při-
hlášky na střední školy. Vlastní přijímací 
zkoušky budou v dubnu. Letos základní 
školy dostaly možnost realizovat přijímací 
zkoušky nanečisto přímo „doma“. A tak si 
v reálném čase a prostředí, ve známé učebně 
v domácí třídě, přijímací zkoušky mohli 
všichni uchazeči vyzkoušet. A ví, na co se  
zaměřit, co je potřeba doladit.  Inu, těžko na 
cvičišti, lehko na bojišti. Na přihlášku do 
střední školy mohli letos napsat až 5 oborů 
středních škol, závazná je však volba oboru 
vyplněného na prvním místě. Držíme  
v dubnu pěsti v této první opravdové zá-
sadní zkoušce. 
 

Václava Komínová, metodik prevence  
na 1. stupni a výchovná poradkyně ZŠ  

n n n 
 

      Na druhém stupni Základní školy ve 
Čkyni nadále probíhají preventivní programy 
zaměřené na různé oblasti prevence. Žáci 
se tak mohou účastnit nejen výjezdů, ale 
i zajímavých akcí přímo ve škole. 

      V uplynulých dnech vyrazili žáci  
osmých a devátých tříd na exkurzi do firmy 
Rohde & Schwarz, kde měli možnost  
nahlédnout do světa špičkové technologie 
a seznámit se s možnostmi budoucího pro-
fesního uplatnění.  
      Také proběhl program zaměřený na 
Národní park Šumava, v rámci kterého se 
žáci dozvěděli více o ochraně přírody  
a ekosystémech našeho největšího národ-
ního parku. 
      Velmi zajímavým zpestřením školních 
dnů byla návštěva cestovatele Vaška Štětiny, 
který žákům poutavě přiblížil život v Tád-
žikistánu – jedné z méně známých, avšak 
fascinujících zemí střední Asie. Přednáška 
byla nejen poučná, ale i inspirativní, pro-
tože umožnila žákům nahlédnout do zcela 
odlišné kultury. 
      V následujících měsících proběhnou 
také programy zaměřené na prevenci závi-
slostí – ať už drogových, tak i v oblasti  
mediální výchovy. Tyto programy budou 
realizovány ve spolupráci s organizací 
PORTUS Prachatice a Drop In. 
 

Lucie Chvostová, metodik prevence  
na 2. stupni ZŠ 

Tempo školního roku nabírá na rychlosti…
      Ani jsme se nenadáli, blíží se nám 
konec třetího čtvrtletí. Leden a únor jsou 
měsíce plné školních, ale i okresních kol 
soutěží a olympiád. I letos se můžeme 
pochlubit šikovnými žáky, kteří se těchto 
soutěží účastní nad rámec svých povin-
ností. My si toho velmi vážíme, protože to 
není samozřejmost. Věnují tomu svůj volný 

čas. Za každým sebemenším úspěchem se 
skrývá spousta práce. Soutěže a olympiády 
ještě stále probíhají, proto vám v následu-
jící galerii rádi představíme zatím proběhlé 
soutěže a ty nejúspěšnější žáky. Jako první 
proběhla olympiáda z českého jazyka, kde 
se úspěšnými řešitelkami (5.–6. místo) staly 
Aneta Hlinková a Kristýna Švarcová (IX.). 

      V průběhu března nás čekají okresní 
kola olympiád z matematiky, biologie, fy-
ziky, soutěž v recitaci, oblíbený Matema-
tický klokan, okrskové kolo Jihočeského 
zvonku, dále pak i sportovní soutěže.  
      Stáňte se našimi přáteli na facebooku, 
sledujte i naše www.zsckyne.cz.  

Jaroslava Sovová, zástupce ředitele 

<<   
Šestičlenná výprava vyrazila do Prachatic, aby se účastnila okresního 
kola geografické olympiády.  
      Ve své kategorii byl úspěšný Jakub Hanzal ze VII. A, když se umístil 
na 3. místě. Hned pod ním měl radost z „bramborové“ medaile Ondřej 
Šmíd (VII. B).  
      Postup do krajského kola si zajistil Antonín Markytán z IX. ročníku, 
umístil se totiž na 2. příčce. Loňské 4. místo obhájil i Lukáš Tesař (IX.). 
      Nováčky soutěže byli a úspěšnými geografy se stali Valérie Valíčková 
(VI.) a Václav Neužil (VI.). 
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V lednu proběhlo okresní kolo Dějepisné  
olympiády. Jan Černý z IX. ročníku si přivezl 
stříbrnou medaili, a zajistil si tak postup do 

krajského kola. Dalšími úspěšnými řešiteli byli 
Antonín Markytán a David Myslík. 

Jazykového klání se účastnil Marek Švec  
ze VII.B a dařilo se mu, z okresního kola  
olympiády AJ si přivezl 2. místo. Dalším  
účastníkem ve vyšší kategorii byl Lukáš  
Tesař (IX.), který se umístil na 8. místě. 

V únoru se konalo okresní kolo  
olympiády v německém jazyce  
a i tam nám cinkl cenný kov.  

Lukáš Tesař (IX.) obsadil 3. příčku.

Velkému zájmu se těší školní kola recitační soutěže a oblíbené soutěže Jihočeský zvonek. A má radost několik postupujících  
do okrskového kola ve zpěvu a okresního kola v recitaci, ta se uskuteční v průběhu března.

Z matematicko-fyzikální soutěže, kterou pořádá firma Rhode&Schwarz ve spolupráci s Gymnáziem Vimperk,  
přivezli kluci – Štěpán Remeš, Daniel Bláhovec a Lukáš Tesař – bronzovou medaili. Na samotné soutěži je podpořili i někteří jejich spolužáci.  

Nejlepším řešitelem školního kola byl vyhlášen Lukáš Tesař.
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Minilyžáček tříd 1. A a 1. B
      Letošní počátek února byl v prvních 
třídách v očekávání lyžařského kurzu urče-
ného pro začínající lyžaře. Hlídali jsme 
nejen počasí, ale především stoupající 
počet nemocných virózou či chřipkou.  
Zatímco sněhu bylo pomálu, choroby  
fungovaly spolehlivě. Což znamená, že 
jsme na lyžák na Kubově Huti nejeli 
všichni. Třídenní kurz měli v plánu nejprve 
žáci z 1. A, následující týden kamarádi  
z 1. B. Na Kubovku i zpět jsme jeli vlakem. 
Už jen to byl příjemný zážitek. Ve vagó-
nech jsme zpravidla jeli sami, kamarádi  
si měli celou cestu o čem povídat, bylo  
veselo. Také se svačilo. Vydatně. Není divu,  

protože dopoledne bylo náročné – rychlý 
přesun z nádraží na sjezdovku. Po zledova-
tělé cestě to byl zážitek. Děti se rychle pře-
zuly, připravily lyže a už na ně čekali 
instruktoři, sjezdovka a vlek.  
      Ocenění si zaslouží všichni instruktoři, 
kteří každou minutu využili k individuál-
nímu výcviku adekvátnímu lyžařskému 
umění prvňáčků. I ten, kdo stál na lyžích 
poprvé, jezdil druhý den na vleku a sjížděl 
cvičnou sjezdovku dle pokynů, všichni si 
osvojili výrazy „pizza“ a „hranolky“ / rozu-
měj – pluh a lyže rovnoběžně. Zkušenější 
lyžaři se odpojili a jezdili pod dohledem  
instruktora samostatně. Děti zvládly všechny 

organizační pokyny skvěle, svačinu, úklid 
lyží a lyžáků, přesun na nádraží. Cesta 
domů byla zase o povídání, smíchu, zpí-
vání a svačince. Do školy dorazily děti 
právě na oběd.  
      Během kurzů jsme zažili všechny 
možné varianty počasí – modrou oblohu, 
slunce, mlhu, déšť i sníh. Také jsme doslova 
dobruslili na sjezdovku po zledovatělé 
cestě z nádraží. Jen jsme litovali, že jsme 
nemohli díky onemocnění spolužáků být 
na horách všichni.   
  

Třídní učitelky  
V. Komínová, B. Churaňová 

Vítání občánků s dotační podporou Jihočeského kraje

      Obec Čkyně je zapojena do Dotačního 
programu na podporu narozených dětí  
Jihočeského kraje. Cílem projektu je pod-
pora rodin trvale žijících na území obce 
Čkyně formou finančního daru ve výši  
6 000 Kč, který je poskytnut dětem naroze-
ných od 1. 1. 2022 do 31. 12. 2024 s trvalým 
pobytem na území obce Čkyně v rámci 
slavnostních obřadů Vítání občánků. Na  
finančním daru se obec Čkyně a Jihočeský 
kraj podílí v poměru 50:50.   
      V sobotu dne 22. 2. 2025 se konalo  
Vítání občánků pro děti narozené do konce 
roku 2024. Jako nové občánky Čkyně jsme 
slavnostně přivítali čtyři chlapce a dvě  
děvčata.  
 

Novým občánkům přejeme za obec 
hodně zdraví, lásky a pohody do celého 

před nimi otevřeného života.
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      V sobotu 25. ledna proběhl v místním 
sále kulturního domu tradiční hasičský 
ples, který se těšil velké účasti. Na plese  
zahrála kapela DeFacto a letos také ne- 
chybělo komediální představení v podání 
hasičské jednotky za podpory naší milé 
starostky. O půlnoci proběhlo vyhlášení 
slosovatelné tomboly, kdy hlavní cenou 

bylo sele, které výherci udělalo jistě radost. 
      O tři týdny později proběhlo znovuoži-
vení šunkových hodů, které se naposledy 
konaly v roce 2019. Hasiči si pro návštěv-
níky připravili uzené speciality nebo boha-
tou obědovou nabídku. O šunkové hody 
byl velký zájem a podařilo se vše rychle 
prodat.  

      Obě akce byly velice podařené a místní 
občané se mohou těšit na příští rok, kdy 
hasiči plánují obě akce zopakovat. 
 
      Sbor dobrovolných hasičů děkuje všem 
hasičům, kteří se podíleli na přípravách 
plesu a šunkových hodů, a také všem spon-
zorům a občanům za podporu. 

Hasiči ze Čkyně mají za sebou dvě společenské akce

SDH Čkyně
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Aktuality z čkyňských obcí

Spůle 
Masopustní veselí ve Spůli

1. 3. 2025 proběhl u nás masopust, pro masky jsme připravili hojné občerstvení a se svými sousedy jsme se sešli v klubovně. 
Přikládáme pár fotek z tohoto tradičního masopustního veselí.  

Pozvánka na připravované akce
Milí čtenáři,   

zdravíme Vás v novém roce a děkujeme za přízeň. Chtěli bychom vám oznámit pár tipů na akce u nás. 
 

6. 4. 2025  PŘIVÍTÁME JARO VE SPŮLI 
Vyneseme Moranu a připravíme si na Velikonoce pomlázky, kraslice, zajíčky a vysejeme obilí do květníku. 

 
30. 4. 2025  STAVĚNÍ MÁJKY 

Jak už je zvykem v každé vesnici, i u nás se bude stavět májka a pro ty menší dětičky se u nás chodí čarodějnický průvod.  
Poté si užijeme dva svátky volna. 

 
28. 6. 2025  POUŤOVÉ POSEZENÍ S HARMONIKOU 

Od 13 hodin Vás zveme na pouťové posezení s harmonikou v naší klubovně a mši od místního pana faráře.  
 

Poté si chvíli oddychneme a užijeme si všichni léto, teplo, bazény a s dětmi školní prázdniny. 
Další akci si necháme až na srpen a tím budou Slavnosti Spůle – 2. 8. 2025 a více informací přidáme během dalších čísel Aktualit. 

 
Přátelé, užijte si příchod jara, načerpejte energii a v dalším čísle na viděnou  
a sledujte nás na  facebookových stránkách „Spůle žije,“ ať víte, co se chystá.  

 Za svaz žen Spůle Jitka Novotná, Simona Vidlášová 
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Synagoga ve Čkyni

Horosedly 
Masopustní průvod 

        Jako každý rok, i letos jsme se sešli,  
abychom masopustním průvodem oslavili 
začátek postní doby.  
       Začínali jsme v Horosedlech, kde se 
ráno sešlo 25 masek. Poté jsme se přesunuli 
do Krušlova, kde se připojilo dalších 15 ma-
sek ze včelína i ze vsi. Po průvodu Krušlo-
vem jsme dorazili do Vacovic. Celý průvod 
skončil ještě za světla okolo 18. hodiny ve 
vacovické hospodě.  
       Děkujeme všem maskám, které do 
průvodu přišly, našim muzikantům a hlavně 
obyvatelům všech vesnic, kde jsme prochá-
zeli, za vřelé uvítání, skvělé jídlo a nápoje. 

Vladimír Luks, Horosedly 
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Program v Synagoze Čkyně  
– jaro 2025 

 
od soboty 5. dubna 
Josef Lenc – obrazy 

Výstava obrazů dlouholetého duchovního správce farnosti při kostele sv. Vojtěcha ve Lštění 
 a amatérského malíře, faráře P. Josefa Lence 

 
pátek 11. dubna od 18:00 

TriOperaDiva 
Koncert  

Ani Vardanyan – zpěv, Eva Miškovská – příčná flétna, Drahoslava Satorová – klavír 
 

od neděle 13. dubna 
1945 

Výstava věnovaná 80. výročí konce druhé světové války.  
Rok 1945 nejen ve Čkyni – osvobození, dobové dokumenty, fotografie a vzpomínky 

 
úterý 15. dubna od 18:00 

Sederová večeře 
Slavnostní večeří u příležitosti svátku Pesach nás provede Fred Chvátal.  
Pro rezervaci místa a bližší informace pište na: synagoga@ouckyne.cz  

nebo volejte na telefonní číslo 732 145 638. 
 

úterý 22. dubna od 18:00 
Péče o stromy Chráněné krajinné oblasti Šumava 

Přednáška arboristy, spoluautora publikace Památné stromy CHKO Šumava  
a pracovníka Správy NP Šumava Ondřeje Šmída 

 
úterý 29. dubna od 18:00 
Krajinou kolem Lštění 

Beseda s promítáním s průvodcem, příležitostným fotografem a spisovatelem Josefem Peckou  
(doprovodný program k výstavě obrazů Josefa Lence) 

 
 

Vstupné na výstavy a besedy je dobrovolné.  
SRDEČNĚ VÁS ZVEME! 

Bližší informace, otevírací doba a případné změny na 

WWW.SYNAGOGA-CKYNE.CZ 
tel. 732 145 638

Čkyně zpravodaj_březen_duben_2025_Sestava 1  14.03.2025  13:22  Stránka 18



19 

březen | duben 2025

Čkyně zpravodaj_březen_duben_2025_Sestava 1  14.03.2025  13:22  Stránka 19



20

AKTUALITY ze života Čkyně

Čkyně zpravodaj_březen_duben_2025_Sestava 1  14.03.2025  13:22  Stránka 20



21

březen | duben 2025

80. výročí konce 2. světové války 

Přehlídka vojenské historické techniky ve Čkyni
Vážení čtenáři Aktualit,  
        u příležitosti 80. výročí konce 2. světové války budete mít možnost si prohlédnout kolonu vojenské historické techniky americké armády, 
a to přímo u nás na parkovišti u Památníku padlých na náměstí ve Čkyni. Kolona se zdrží 1–2 hodiny dle daného programu. Součástí bude 
pietní akt u památníku, otevření jeho interiéru a výstava historických fotografií. Prohlédnout či vyfotografovat si budete moci například tank 
M4 Sherman, obrněný automobil M8 Greyhound, polopásové obrněné transportéry Halftrack M2, M3 a M16, Diamond T981, lehké terénní 
automobily Jeep a další techniku. 
 

Kdy a kde: středa 7. května 2025 od 15:00 do 17:00 na náměstí ve Čkyni 
 
        Prosíme všechny účastníky, aby po dobu akce dbali ve zvýšené míře o svou osobní bezpečnost i bezpečnost svých dětí a dodržovali daná 
omezení. Zároveň upozorňujeme občany, že v tento den bude parkoviště u Památníku padlým uzavřeno. Prosíme o přeparkování Vašich aut 
s dostatečným předstihem. 
        Občerstvení na místě zajištěno. 
                                                                                             Děkujeme a srdečně Vás zveme! 

Vedení obce  

Čkyně zpravodaj_březen_duben_2025_Sestava 1  14.03.2025  13:22  Stránka 21



22

AKTUALITY ze života Čkyně

Řemeslo a umění na Čkyňsku

Václav Runda: Dřevosochání 
„S výrobou dřevěné sochy je to jako se čtením knih. Začnete číst jednu, nemůžete se od ní odtrhnout a pak se těšíte na další.“

        Někdo vidí ve větším kusu dřeva dobré 
palivo nebo třeba materiál pro výrobu stolu 
či skříně. Václav Runda ze Čkyně v něm vidí 
vodníka, tvář v nadrozměrné velikosti, lesní 
trůn, sochu psa či bytelný držák na vánoční 
stromeček s motivem veverky a jejich výro-
bou se přihlašuje k řemeslu dřevosochař-
skému. Začínal s dřevěnými destičkami, dnes 
jeho výtvory leckdy přesahují dva metry. 
Ano, hádáte správně. Právě on je hlavním 
strůjcem nejnovější sochy se zvířátky a zvo-
ničkou v zahradě Obecního úřadu ve Čkyni. 
Jeho další práce zdobí prostor u čkyňského 
kostela, náves v Předenicích, Drážově a jinde. 
 
Vzpomenete si, kdy jste poprvé něco  
vyrobil ze dřeva?  
        Můj děda byl zemědělec a přes zimu  
vyráběl po večerech březová košťata a vy-
řezával dřeváky. Otec byl zemědělec a vy-
učený kolář, takže oba pracovali se dřevem 
a já to odkoukával. Výroba dřeváku sice 
byla věc běžná, ale vůbec ne jednoduchá  
a vydlabat dřevák vevnitř tak, aby se dal 
použít, již bylo docela umění. Už odmala 
jsem proto rád něco kutil a vymýšlel, třeba 

motokáru z jednoduchých prken od kočárů, 
všude jsem také zatloukal hřebíky (smích). 
Nejprve jsem začínal s jednoduchými dře-
věným vyřezáváním, podložky pod parůžky, 
či štítky, protože otec byl také myslivec, 
poté třeba svícny. Když jsme se přestěho-
vali z bytového domu do rodinného domu, 
začal jsem zkoušet větší věci již za pomoci 
motorové pily.  
 
Co je ještě, kromě chuti pracovat  
se dřevem, potřeba k tomu, aby se člověk 
mohl věnovat dřevosochání? 
       Odmala jsem rád kreslil. Maloval jsem 
hlavně krajinky, zátiší, ale v malém formátu 
a vůbec bych se vlastně nebránil se malo-
vání více věnovat. Když chci něco vyrobit 
ze dřeva, musím si to nakreslit, a pro začá-
tečníky bych doporučil nakreslit si to  
i z boku. Bez nákresu nejde, dle mého, začít 
řezat. Nakreslit to třeba v malém, poté to 
zvětšit, hodně to promyslet jako celek, když 
se jedná o větší řezbu. To vůbec nejdůleži-
tější je ale prohlédnout si dřevo, se kterým 
budeme pracovat. Podívat se, kde je suk  
a jak začíná praskat. Aby třeba prasklina 

nevyšla na viditelné místo, třeba přes obli-
čej sochy. Samozřejmě mě v rámci tvorby 
může leccos překvapit, může se objevit  
vyhnilý suk na nějakém nečekaném místě 
a pak je třeba improvizovat (smích).  
 
Jak tedy může dřevosochař operovat  
s chybou či odchýlením od plánu?  
       Když se pustíte do práce se dřevem, je 
výhoda, že to v hlavě máte jen vy. Pokud je 
něco jinak než dle plánu, můžete i tak po-
kračovat v práci a udělat to trochu jinak.  
U většího dřevěného kusu se něco poupra-
vuje samozřejmě snáze než u malé drobné 
věci. Stále tady ale hodně platí „třikrát měř, 
jednou řež.“ Nelze tam nic přilepit. 
 
Já si dřevosochaře laicky představuji  
jako takového romantického lesního  
restaurátora, který si do dřeva dlabá  
dlátem a paličkou.  
Poupravte mne, prosím. 
       Nejdříve je třeba kus dřeva vůbec do-
valit nebo nějak dopravit na místo. Pak si 
špalek převaluji před sebou a motorovou 
pilou ořezávám velké kusy. Když zjistím, že 
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špalek lze usadit na pracovní stůl, už si jej 
tam můžu otáčet tak, jak potřebuji.  
 
A pak už přijde na řadu to dláto... 
       Ano, pro drobnější práce je pak určené 
klasické dláto, i elektrické, při kterých se 
člověk nenadře jako u toho klasického. To 
nemám (smích). Dále dohlazuji kotouči na 
rozbrusce a používám řezné, brusné či drá-
těné kotouče, které se na rozbrusku nasadí. 
Spotřeba oleje a benzínu do pily, elektřiny 
a různých impregnací je značná. Je to ko-
níček, ale je to také dřina, obzvláště když 
třeba řežete s motorovou pilou od pasu výš. 
S pilou je bezpečněji vždy na zemi (smích). 
Nejraději věci vyrábím ve své kůlně na  
zahradě, kde mám vše, co potřebuji.  
 
Hraje velkou roli u dřevosochání  
druh dřeva?  
       Pokud si někdo objedná výrobek, 
který bude mít doma, je to víceméně jedno. 
Nejsou vhodné jehličnaté stromy do inte-
riérů, ze kterých teče smola. Pokud je to na 
zahradu, je potřeba odolnějších dřev. Nej-
lepší, co může u nás být na dřevosochání, 
jsou akát a dub. Ty hodně vydrží a jsou  
odolnější proti plísním a houbám. Hodně 
tvrdá a krásná dřeva, na která je potřeba 

také velká síla, jsou dále jasan, javor, jilm 
nebo jabloň. V každém případě je dobré 
výrobek poté napustit impregnací.  
 
Jak dlouho vysochaný výrobek vydrží? 
       Je důležité, zdali je socha doma, na 
slunci či je schovaná pod nějakou stříškou. 
Socha bez impregnace vydrží tak 10 let, víc 
určitě ne, s impregnací více. Doporučil 
bych ji v každém případě pravidelně  
impregnovat.  
 
Je jednoduché sehnat nějaký dobrý  
kus dřeva pro dřevosochání? 
       Strom, který někde rok, dva stojí, bez 
listí, je na toto tvoření ideální. Občas mi 
známí zavolají, že něco poráží a ať se na to 
přijedu podívat. Takto mi můj kamarád 
Luboš Trenk ze Čkyně dal vědět o obrovs-
kém dubu, který káceli při stavbě dálnice  
u Kaplice. Říká mi: „Když tam budou  
nějaké odřezky, přivezu ti je.֧“ Socha se  
zvířátky u obecního úřadu je ten „odřezek“, 
větev tohoto dubu (smích). Špalek mohl 
mít tak 450 kg.  
 
Jak vznikal návrh této sochy? 
       Zadání od paní starostky Stanislavy 
Tůmové bylo vytvořit něco se schránkou 

pro Ježíška. Zvířátka jsou věc, co se dětem 
líbí a takřka se na to nikdo nemůže dívat 
negativně. Vzal jsem také v potaz prostor 
obecní zahrady, aby to do ní také pasovalo 
velikostně. Ne vše se dá vyčíst z nákresu, 
který jsem vytvořil. Takže jsme sochu prů-
běžně při tvoření konzultovali. Nebyl jsem 
na sochu u úřadu ale sám a rád bych zmínil 
kováře Milana Staňka z Malenic, který  
vytvořil kování na dvířka. Dále se sochou 
vypomáhali Miroslav Kavlík z OÚ Čkyně 
a pánové Roučka, Bastl a Benda z Technic-
kých služeb, za což jim děkuji. 
 
Byla již zmiňovaná socha se zvířátky  
pro vás nejtěžší věc, co jste dělal? 
       Nebyla. Náročnější byla třeba socha 
Panny Marie u čkyňského kostela ve stráni, 
kam jsem si musel postavit lešení a na něm 
řezat motorovou pilou a vždy si přivážet  
a odvážet veškeré náčiní s sebou.  
 
Oblíbil jste si nějaký výrobek  
více než jiný? 
       Mám největší radost vždy z té, co právě 
tvořím. Když se začne, stále mě to láká se 
k tomu vracet. Jako když začnete číst 
knížku a vyhledáváte chvíli na čtení, těšíte 
se na to, máte to na mysli. Každý výrobek 
je originál. Můžu dělat stejnou sochu, ale 
nikdy nebude úplně stejná. Existují stroje, 
které sochu vyřežou pomocí fréz dokonale 
zmáčknutím knoflíku. To s poctivou ruční 
prací srovnat nelze.   
 
Může se dřevosochař svým uměním  
uživit? 
       Jsou řezbáři, kteří se tím živí a cestují  
i po světě. V tomto velkém rozměru bych 
to dělat nechtěl.  
 
Co byste doporučil někomu, koho 
dřevosochání přitahuje? 
       Záleží, jakou má člověk chuť a sílu 
něco tvořit. Na začátek bych dítěti nebo  
začátečníkovi doporučil práci s měkkým 
dřevem, třeba lípou. Vzít si třeba prkénko 
a zkoušet si tam ornamenty, srdce, vlnky  
a parádičky kolem. Pokud ho to poté začne 
chytat, je to dobré. Na vesnicích má pilu 
doma skoro každý a nějak s ní vládne.  
Trochu to trvá, než ke dřevosochání člověk 
dospěje. Chce to trpělivost. Pokud se to  
nepodaří napoprvé, nic se neděje. Vždy je 
možné třeba začít znovu.  
 
       Děkuji za rozhovor 
 

Adéla Matejová  
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Čkyňské kvízování

Za kouzlem čkyňského kvízování, chytré komunitní zábavy
        Jít se v pátek večer bavit ve Čkyni do 
zámku? Proč ne? Cíl naší čtveřice, ještě před 
hodinou ne tak docela seznámených žen byl 
v pátek 7. 2. jasný – zámecký areál obecního 
úřadu. V ten den si totiž Čkyňáci Pavel Pe-
choušek, jeho žena Lenka a jejich kamarádi 
Dušan a Gabriela Žampachovi, přičemž  
někteří se už nějaký ten pátek podílejí na 
volnočasových aktivitách pro obyvatele 
Čkyně a okolí, připravili jejich již tradiční  
lahůdku – večer plný kvízování. Letos  
poprvé, ale celkově již počtvrté. 
 
        Nápad zrál v hlavách zmiňovaných  
postupně a notně k němu přispěla návštěvy 
podobné akce organizované ve Vimperku – 
Vimperského kvízování. „Řekli jsme si, že  
je to moc hezký druh zábavy pro dospělé a že 
je škoda, že něco takového není ve Čkyni,  
protože nejen děti, ale i dospělí jsou soutěživí 
a hraví,“ vysvětluje Pavel Pechoušek, který 
stojí před začátkem akce symbolicky u brány 
obecního úřadu a zdraví větší či menší sku-
pinky příchozích. Ti míří do zasedací míst-
nosti úřadu, která disponuje dataprojektorem 
a plátnem. Pak už stačí zajistit dostatečné 
množství stolů a židlí a malých archů papírů, 
do kterých se zapisují správné odpovědi. 
        „Kvízování mě vždy zajímalo, jen nebyl 
čas jej zkusit. Tady mě to nadchlo, je to kus  
kultivované zábavy, navíc v zámeckém pro-
středí,“ popisuje svůj postoj ke kvízování 
jedna z účastnic Veronika Balková, která sem 
přijela ze Zdíkova s přáteli. Nejen jejich tým 
Rhodedendroni čeká v následující hodině  
a půl výzva, a to obstát ve čtyřech kolech 
plném různorodých otázek na témata, která 
do poslední chvíle nejsou jasná.  
        Největší výzvu ale splnili sami pořadatelé 
již daleko před začátkem kvízu, a to dané 
otázky společně sestavit. „Jsme na to čtyři, 
takže každý vymyslí dvě témata a k nim  
deset otázek a odpovědí, k tomu navíc čtyři  
bonusové otázky. Otázky nesmí být úplně jed-
noduché, naopak jsou to spíše „lahůdky“, které 
jen tak někdo neví, ale dáváme obvykle  

několik možných odpovědí,“ popisuje Gabriela 
Žampachová proces tvorby kvízu. Často je 
nutné stáhnout k otázkám fotky a nakonec 
dát vše do příslušné grafické podoby. 
 
        Moderně působící a vzdušná místnost 
se postupně zaplňuje a v konečném počtu si 
přišlo dnes prověřit své znalosti šest skupin, 
přičemž v každém týmu může být od dvou 
do čtyř osob. Větší počet lidí v týmu je samo-
zřejmě výhoda, které všechny stoly využívají 
a nikde nesedí pouze dva. „Maximální  
kapacita je devět stolů a tu se daří většinou 
naplňovat. Dnes hraje větší roli nemocnost,  
obvykle je zájem značný,” hodnotí dnešní 
účast Lenka Pechoušková, která rozdává  
společně s Gabrielou Žampachovou soutěžní 
záznamové archy. Pohledem na účastníky je 
jasné, že někde se přišli pobavit kamarádi či 
známí, v některých případech je ale složení 
týmu čistě rodinná záležitost. I věkově je  
složení pestré a zdaleka tu neplatí, že by kvíz 
přilákal jen ty mladší věkové kategorie, ba 
právě naopak. „Jako největší plus vidím fakt, 
že se zde najde někdo, kdo tomu věnuje čas  
a připravuje něco pro lidi navíc, aby se setká-
vali lidé různě staří, protože dnešní trend je 
proti tomu,“ hodnotí kvíz další z jeho účast-
nic, čkyňská obyvatelka Kateřina Turková.  
 
        My si, více či méně strategicky, vybíráme 
stůl v zadní části sálu, kde je velký prostor na 
to se radit soukromě. Přeci jen – poslední, co 
by člověk dnes chtěl, je vyzradit nechtěně 
správnou odpověď konkurentovi ze soused-
ního týmu, že. Než se přejde k samotnému 
kvízování, je třeba ještě rozproudit mozkovou 
kapacitu a to se daří při dostatečném přísunu 
tekutin. I to je zajištěno. Pak už jen zkontro-
lovat dostatečný počet píšících propisek a jde 
se na to!  
        Pestré sady otázek se dotýkají rozličných 
témat, od sportu přes kulturu, hudbu až po 
historii. V jedné otázce, kde je třeba poznat 
úryvky ze znělek večerníčkových pohádek, 
přijde na řadu i klavír, na který dané melodie 

nacvičila Gabriela Žampachová. Za což sklidí 
právem velký ohlas. Emoce stoupají a klesají 
jako na Gausově křivce, všichni se chtějí trefit 
a uhrát bod k dobru. Náš tým se vzájemně 
utvrzuje v tom, že je to jen hra, abychom se 
následně intenzivně „pohádali“ nad další 
soutěžní otázkou, u které jsme přece věděli 
správnou odpověď, ale nakonec dali tu  
špatnou. Či se poté navzájem chválíme za  
to, že jsme tipli celé jméno zpěvačky Lady 
Gaga či původní povolání Leony Machál-
kové. „Sama nejsem soutěživý typ, a byť o nic 
nejde, vždycky se najde nějaký moment, kdy 
se cítím jako na fotbalovém zapase,“ příhodně 
popisuje Kateřina Turková atraktivní průběh 
soutěže.  
 
        Je to tak – rychlé rozhodování, trocha 
adrenalinu, schopnost pracovat v týmu  
a dohodnout se. Ehm, většinou se dohod-
nout. Ale zároveň také relax, zábava nejen 
nad otázkami, ale také glosami a svižným 
střídáním moderátorské čtveřice. Během hry 
panuje v sále uvolněná a radostná atmosféra 
až do posledního kola, kdy nad jednou  
z otázek atmosféra trochu zhoustne. Aby se 
následně opět uvolnila celkovým vyhlášením 
vítězného týmu, kterým byli Slepenci ze 
Čkyně. Týmy na prvních třech místech si  
odnesou kromě vítězných ovací i sponzorské 
dary v například podobě piva, knih, lístků  
na koncert či kalendářů. 
 
        Po kvízování se místnost rychle vylid-
ňuje, i když by možná někteří dále poseděli  
a vstřebali dojmy z celé akce. Jedno je jasné, 
Čkyně zase jednou ožila atraktivní spole- 
čenskou událostí s hojnou účastí místních 
i přespolních. Není úplně důležité, zda si 
každý bude pamatovat, kdy film Kolja dostal 
Oskara. Všichni se totiž stále učíme a občas 
se něco zkrátka nepovede. Důležitější je fakt, 
že příště bude pravděpodobně opět plno. Tak 
na viděnou.  
 

Adéla Matejová 

 Jak se přihlásit?  
Stačí napsat jméno týmu a počet členů na e-mail ckynsky.kviz@email.cz a na místě zaplatit poplatek 50 Kč. 

Termíny najdete na facebooku Čkyňký kvíz nebo v Aktualitách ze života Čkyně. 
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Čkyňký kvíz  
Vyzkoušejte si, zdali byste znali odpovědi na některé otázky.  

Správné odpovědi přineseme v dalším čísle Aktualit. 
 

1.   Přiřaďte původní profesi ke jménu: 
       1) prodavač/ prodavačka                                   a) Leona Machálková 
       2) policista/ policistka                                        b) Václav Noid Bárta 
       3) učitel/učitelka                                                 c) Inna Puhajková 
       4) řezník/řeznice                                                 d) Rey Koranteng 
       5) kominík/ kominice                                        e) Bohuš Matuš 
 
2.    Jak se jmenovala první vypravěčka televizních večerníčků, která dlouhá léta  
       v Československé televizi působila jako moderátorka, herečka, scenáristka  
       a dramaturgyně? 
 
3.    Nedávno oslavil 60. narozeniny Dominik Hašek. Olympijský vítěz z Nagana  
       a trojnásobný vítěz Vezina Trophy. Hašek je jméno po nevlastním otci, který si 
       vzal jeho matku. Dominik se až do 10 let jmenoval jinak. Jak se jmenoval hráč, 
       kterého v roce 2012 jej časopis The Hockey News vyhlásil nejlepším evropským 
       hokejistou v historii NHL? 
                       a) Kaštánek                                          c) Voříšek 
                       b) Lupínek                                           d) Šípek 
 
4.    Více než 20 % ekonomických globálních lídrů pochází právě z Bavorska. Který  
       z níže uvedených mezi ně ale nepatří? 
                       a) Adidas 
                       b) Audi 
                       c) E.on 
                       d) Man 

Hádanka 
Kde se nachází tento křížek  

zasvěcený sv. Hubertovi,  
patronu myslivců?  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Vaše postřehy posílejte do 15. 4. 2025  
na adresu: info@ouckyne.cz.  

Výherce bude obdarován  
malým dárkem.   

 
 * * * 

Správná tajenka křížovky  
z minulého čísla našich Aktualit je:  

Hlasování o nejkrásnější  
vánoční strom.  

 
Vylosovanou výherkyní je  

paní Zdeňka Škopková ze Čkyně,  
která obdrží od obecního úřadu  

malou pozornost. 
 

Blahopřejeme.

Nejen vajíčka a pomlázky  
aneb pohled na netradiční velikonoční zvyky v severských zemích 

 
Finsko: Děti ve Finsku (ale také například ve Švédsku) se oblékají za čarodějnice 
      a v převleku chodí od domu k domu koledovat o sladkosti výměnou za  
      zdobené vrbové větvičky. Na západě Finska zapalují lidé během Velikonoční 
      neděle vatry. Tato stará severská tradice se dodržuje proto, aby oheň odháněl 
      čarodějnice, které létají mezi Velkým pátkem a Velikonoční nedělí. Kromě 
      toho jsou Finové zvyklí sázet před Velikonocemi do květináčů jílek jako  
      symbol jara a nového života. Děti také malují vajíčka a vytváří papírové zajíčky. 
 
Norsko: Velikonoce jsou tu nejen spjaty s malováním vajíček nebo běžkováním 
      na konci zimní sezóny, ale také s detektivkami. Tradice velikonočních  
      detektivek (Paaskekrimmen) údajně začala kolem roku 1923, kdy jeden  
      z vydavatelů propagoval novou knihu na titulní straně novin tak věrohodně, 
      že si lidé mysleli, že jde o skutečný případ vraždy. Od té doby jsou norské  
      televizní stanice plné speciálního detektivního programu a knihkupectví právě 
      před Velikonocemi prodávají nejnovější detektivní příběhy.  
 

                             Veselé  
                             Velikonoce 
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      „Panna Marie od Sedmi zlodějů“ je 
název nejnovějšího historického románu 
od vimperského rodáka a autora knih  
s jihočeskou tématikou Martina Sichingera. 
Není náhoda, že se v názvu knihy objevuje 
místní název lokality blízké obci Čkyně. 
Autor totiž vytvořil děj příběhu na základě 
dokumentu čkyňského obyvatele Petra 
Martana, který napsal a v roce 2007 vydal 
s finanční podporou obce Čkyně. Jedná  
se o historickou studii podloženou vyšet-
řovacími a soudními spisy pojednávající  
o rodině Jandů, která byla roku 1960 ná-
silně deportována do psychiatrické léčebny 
v Dobřanech, z níž se domů již nikdy  
nevrátili. 

      V úvodu knihy se uvádí: „Autor by rád 
poděkoval panu Petru Martanovi ze Čkyně, 
bez jehož útlé knížečky Rodina Jandova  
od Dobré Vody by tento román nikdy ne-
vznikl“. Autor Sichinger vytvořil poutavý 
příběh, jehož děj vystihuje místo a čas obětí 
tragického příběhu. 
      Vtahuje čtenáře do míst, a to záhoříč-
ských samot, Čkyně, Vimperku či Dobřan. 
Mistrně vykresluje psychiku, pocity, stesk 
a zoufalství lidí umístěných v dobřanském 
sanatoriu. V románu ožívají postavy se 
skutečnými jmény, jakými byli Antonín 
Hůlovec, Růžena Čechová a jiní. Jiní jako 
MUDr. Fabiánová a další jsou fikcí, které 
dokumentární zpracování z roku 2007  

neobsahuje. Děj a postavy, ať již skutečné 
či s jinými jmény, jsou zde líčeny v kontextu 
s tehdejším socialistickým režimem mnohdy 
v tragikomické absurdnosti tehdejší doby. 
A toho se Sichinger dobře zhostil. Histo-
rické události a postavy je však potřeba 
vnímat jako románové zpracování, v němž 
se autor sice snaží držet faktů, ale pro vy-
tvoření čtivého a uceleného příběhu si přidá 
ještě odjinud. Proto je vhodné si zároveň 
přečísti dokumentární publikaci „Rodina 
Jandova od Dobré Vody“ od autora Petra 
Martana. Novinku od Martina Sichingera 
i publikaci Petra Marta je možné si vypůjčit 
v obecní knihovně ve Čkyni a ve Vimperku.  

Petr Martan 
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Knižní novinka

Nový román Martina Sichingera inspirovala Čkyně 

Úryvek z knihy Martina Sichingera Panna Marie od Sedmi zlodějů
      Sedávala by s tátou u ořechu. Kdyby jí chyběla louka a studánka, 
chodila by s tátou na procházky ke studánce nad Brantlovým  
Dvorem. A pořídil by jí ovci. Nemusel bych sekat trávu a Marie by 
věděla, jak se o ni postarat. Je dcera sedláka, má to v krvi. Najednou 
to Sejkora viděl. Klid. Mír. Pozdní spravedlnost, kterou sám vymyslel 
a vykonal.  
      „Já se musím vrátit do Dobřan,“ vyhrkla Marie.  
      „Proč?“  
      „Abych dala Františkovi napít vody z naší studánky a uzdravila ho.“  
      „Dobře. Jak chcete. Já jen že...“ skoro se rozkašlal. Pak oběma  
rukama sevřel volant a konečně to ze sebe dostal: „Marie, já vím, kdo 
vás udal.“ 
 

Rodina Jandova žila u Dobré Vody, která patřila pod MNV Dolany a od r. 1960 pod MNV Čkyně. Rodina vyvolávala 
zájem státních orgánů již od r. 1947 ve spojení s nátlakem na elektrifikaci a vznik JZD. Rodina se dlouhodobě  
nacházela ve vážných sociálních problémech, různých stupních duševních poruch a nemocí. Pečovala o zcela  
invalidního a bezmocného syna Františka. Roku 1960 bylo všech pět členů rodiny zbaveno svéprávnosti a násilím 
převezeno do psychiatrické léčebny v Dobřanech. Domů se již nikdy nevrátili. Otec Antonín Janda zemřel po převozu 
za 12 dnů. Tehdy MNV Čkyně ani jiný státní orgán nezajistili jeho pohřeb, ačkoliv rodina měla hrob na místním  
hřbitově. Okresní soud r. 1961 omezil původní rozhodnutí o zbavení svéprávnosti – a to na částečné – u dvou sester. 
Proběhlo léčení a k další hospitalizaci nebyl důvod. Na MNV Čkyně následně přišel dopis o tom, že se Jandovi  
chtějí vrátit domů. Bylo jim odepsáno, že není zájem na jejich navrácení a jejich dům je neobyvatelný. A tak  
v Dobřanech zůstali všichni čtyři a postupně, během 39 roků, zemřeli. Příběh byl po desetiletí udržován pouhými 
vzpomínkami, opředenými tajemstvím a nikdo nevěděl, jak to tenkrát skutečně bylo. Až vydání (r. 2007) dokumentární 
publikace „Rodina Jandova od Dobré Vody“ se stalo veřejným gestem soucitu. Potom již nebylo možné příběh  
udržovat v lidovém podání, že to byli blázni a že to byl jejich problém. 

Martin Sichinger
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Vzpomínka na významnou osobnost

      Své 90. narozeniny by letos v lednu 
oslavila první dáma české chirurgie, profe-
sorka Marie Pešková. Výjimečná žena  
i lékařka, která začala svou kariéru ve Vim-
perku jako zdravotní sestra, nejprve v jes-
lích a následně v nemocnici. „Nakonec 
odešla do Prahy, kde začala pracovat jako 
sálová sestra. A to byl v jejím životě zlom.  
Z chirurgie a z operativy byla tak nadšená, 
že už jako vdaná, s podporou manžela  
Jaroslava, začala studovat medicínu,“ vzpo-
míná její sestra Anna Kvardová, která ve 
Vimperku působila jako právnička ve zdej-
ším podniku Šumavan. Před deseti lety 
svěřila, společně se sestrou Karolínou, své 
vzpomínky knize Paní Chirurgie. 
      Marie se přihlásila ke studiu medicíny 
na Univerzitě Karlově. Po promoci nastou-
pila jako sekundářka na II. Chirurgickou 
kliniku Všeobecné fakultní nemocnice. 
Následně přešla na I. kliniku, která se  
zaměřuje na hrudní, břišní a úrazovou  
chirurgii.  
      V roce 1985 byla jmenována docent-
kou, o pět let později profesorkou, přičemž 
ve stejném roce se stala i přednostkou kli-
niky, na které působila. Nikdy předtím ani 

potom se to žádné ženě nepovedlo. Jen ve 
výjimečných, ojedinělých případech se po-
daří ženám získat titul profesor, nejvyšší 
akademickou hodnost. V souvislosti s ma-
teřskými povinnostmi na to nemají tolik 
času. 
      „Sedmým přednostou se stala proto, že 
zvládla obor náročný na fyzickou i psychic-
kou zátěž. Celý život tvrdě pracovala na  
operační technice, která dovoluje chirurgovi 
odpoutat se od běžných výkonů a dát se  
na cestu velké chirurgie. Významně jí napo-
máhal i její pohled na život v celé jeho šíři 
a přesvědčení o nutnosti pomoci bližnímu  
v nouzi,“ uvedl v knize vzpomínek na pro-
fesorku Peškovou její kolega Jan Šváb, který 
ji ve funkci přednosty vystřídal. 
      „Vynikajícími výsledky během své lékař-
ské kariéry a profesního života dala příklad 
několika generacím studentů medicíny. Její 
zapálení pro svou práci, pro chirurgii, jí ne-
dovolilo mít děti. Nebála se říkat, že by svou 
práci, respektive mateřské povinnosti, zvlá-
dala jen napůl a na operačním sále nemohla 
podávat takové výkony. Věděla, že by při 
operacích přemýšlela o tom, kdo vyzvedne 
děti ze školky a co jim uvaří k večeři,“ stojí 
v knize Paní Chirurgie. V publikaci na ni 
vzpomínají i dva její vděční pacienti Josef 
Lávička a Jaroslav Škopek. „Spíš se tam  
na mě všichni koukali jako na váženého  
člověka, který se zná s paní profesorkou. Na 
všech bylo vidět, jak je Čkyně postavila do 
pozoru. Po operaci se na mě dokonce přišlo 
podívat několik lidí z personálu a ptali se 
mě, jestli jsem opravdu z té Čkyně,“ svěřil 
svou vzpomínku knize Jaroslav Škopek. 
 
      Svému povolání obětovala tato žena 
všechno. Mateřství, soukromý život, ko-
níčky. Existovala pro ni jen chirurgie. Díky 
tomu ale překonala na operačním sále se 
skalpelem v ruce všechno a všechny. I své 
mužské kolegy. „Nikdy na Marii nezapo-
menu. Z mého pohledu byla tím nejlepším 
typem chirurga. Takovým, jakým jsem se 
celý život snažil být i já. Doufám, že se mi 
to také povedlo, ale to musí posoudit jiní. 
Marie toho dosáhla určitě, to zase můžu  
potvrdit já. Strávila opravdu celý život 

u operačního stolu. Samozřejmě přednášela 
a publikovala, ale těžiště její práce byla 
praktická chirurgie. Mě publikování a kong-
resy také nikdy netáhly, měl jsem jiné cíle. 
Vím, že i ona. Operační sál – to byl náš život. 
Oba jsme se proto drželi svého kopyta,  
většinu času zavření na klinice. Každý na té 
své,“ uvedl její celoživotní kamarád a kolega 
profesor chirurgie Pavel Pafko. 
 
      Profesorka Pešková pocházela z rodiny 
soukromého zemědělce Františka Zíky ze 
Čkyně. Tři její sestry vystudovaly právnic-
kou fakultu, nejstarší bratr František pra-
coval jako střelmistr ve čkyňském lomu. 
Marie žila se svým manželem, akademic-
kým malířem Jaroslavem Peškem v Maleni-
cích, kde bydleli i jejich celoživotní přátelé 
Jiřina Jirásková a Zdeněk Podskalský, který 
byl Peškovým spolužákem.  
      Marie Pešková zemřela 13. března 
2008, její manžel Jaroslav o pět dní dříve. 
      „Když jsme se dozvěděli, že zemřela, 
bylo nám smutno. Na malenickém hřbitově, 
kde leží víc takových osobností, byla spousta 
lidí a doktorů z Prahy, i profesor Pafko.  
A já v duchu děkoval čkyňské rodačce, té  
z Karláku, která mě k němu poslala a tím 
mi zřejmě zachránila život, ostatně jako 
mnohým Čkyňákům a Šumavákům,“ uza-
vřel své vyprávění v knížce její pacient, 
čkyňský písmák a bývalý kronikář Josef  
Lávička. 

Pavel Pechoušek 
 
  

Vzpomínkový 
podvečer  
na profesorku  

Marii Peškovou  
se bude konat  

ve středu 11. června 2025 
v 18 hodin  

ve čkyňské synagoze.

První dáma české chirurgie Marie Pešková by oslavila 90. narozeniny.  
Kariéru začala v Nemocnici Vimperk. 
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